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Protokół Nr XI/2017 
z XXXVI Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie 

 
 

 Sesja odbyła się w dniu 28  grudnia 2017 roku, w sali obrad Urzędu Gminy w Mszanowie. 
Przewodniczący Rady Gminy Zbigniew Wiśniewski o godzinie 10:30 otworzył obrady XXXVI Sesji 
Rady Gminy. 
Na podstawie listy obecności stwierdził, że w Sesji uczestniczą wszyscy radni.    
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu. 
Sesja trwała do godziny 13:00.  
 
Spoza członków Rady udział wzięli: 
- Wójt Tomasz Waruszewski  
- Z-ca Wójta Agnieszka Paturalska-Miehlau 
- radca prawny Zbigniew Drzystek 
- radna Powiatu Nowomiejskiego zgodnie z załącznikiem nr 2 do niniejszego protokołu: Barbara 
Grzywacz 
- Skarbnik Gminy Joanna Artuszewska 
- sołtysi wymienieni w załączniku nr 3 do niniejszego protokołu  
 
Porządek obrad: 
 
1. Otwarcie i stwierdzenie quorum. 
2. Zgłaszanie zmian do porządku obrad. 
3. Wybór sekretarza obrad. 
4. Informacja o działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 

5. Zapytania i wnioski. 

6. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy 
Nowe Miasto Lubawskie na lata 2017 – 2034. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy Nowe Miasto Lubawskie na 
rok 2017. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie  uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Nowe 
Miasto Lubawskie na lata 2018 – 2034. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Nowe Miasto Lubawskie na rok 2018. 
10. Podjęcie uchwały w sprawie Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych na 2018 rok 
11. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Programu Przeciwdziałania Narkomanii dla Gminy Nowe 

Miasto Lubawskie na lata 2016-2018. 
12. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia zasad korzystania z obiektów sportowych Gminy Nowe 

Miasto Lubawskie  oraz upoważnienia Wójta Gminy do ustalenia wysokości opłat za 
korzystanie z tych obiektów. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego gminy Nowe Miasto Lubawskie w obrębie geodezyjnym Gryźliny. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego gminy Nowe Miasto Lubawskie w obrębie geodezyjnym Skarlin. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego gminy Nowe Miasto Lubawskie w obrębie geodezyjnym Radomno. 

16. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego gminy Nowe Miasto Lubawskie w obrębie geodezyjnym Pacółtowo. 

17. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku 
budżetowego 2017. 

18. Odpowiedzi na zapytania i wnioski. 
19. Zamknięcie obrad Sesji. 
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Przebieg obrad. 
 
Ad 1 
Otwarcie nastąpiło jak na wstępie niniejszego protokołu. 
 
Ad 2  
Zgłaszanie zmian do porządku obrad. 
 
Przewodniczący Rady Gminy zaproponował dodatkowy projekt uchwały w sprawie ustalenia 
wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku budżetowego 2017, jako punkt 17. 
Dotychczasowy punkt 17 i 18 będą jako 18 i 19. 
W głosowaniu Rada Gminy jednogłośnie dokonała zmiany porządku obrad.  
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. 
 
Ad 3 
Wybór sekretarza obrad 
Sekretarzem obrad XXXVI Sesji został radny Marek Miecznikowski. 
 
Ad 4 
Informacja o działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
 
Wójt przedłożył sprawozdanie z swojej pracy oraz podległego urzędu za okres od dnia 28 listopada 
do 27 grudnia 2017 r. 
29-30.11.2017 
- Wziął udział w Forum Partnerstwa Publiczno-Prywatnego. 
1.12.2017 
- Sekretarz Gminy wzięła udział w spotkaniu organizowanym przez Warmińsko-Mazurski Urząd 
Wojewódzki w Olsztynie, którego celem było omówienie kwestii dostosowania jednostek do 
nowego systemu ochrony danych osobowych. 
4.12.2017 
- Wójt wziął udział w uroczystym przekazaniu sołectwu Lekarty nagrody w konkursie Tesco. 
5.12.2017 
- Wziął udział w posiedzeniu Zarządu Lokalnej Grupy Działania, na którym podsumowano 
działalność w 2017 roku i przedstawiono plan działania na przyszły rok.  
6.12.2017 
- Wójt spotkał się z projektantem ścieżki pieszo-rowerowej. 
7.12.2017 
- Na Regionalnej Konferencji w Wojewódzkiej Bibliotece Publicznej w Olsztynie Pan Wójt odebrał 
wyróżnienie dla Bibliotek Publicznych, działających w strukturze Gminnego Centrum Kultury Nowe 
Miasto Lubawskie, za zajecie wysokiej pozycji w Rankingu Bibliotek Instytutu Książki i dziennika 
„Rzeczpospolita”. W klasyfikacji krajowej nasze biblioteki uplasowały się na wysokim 44. miejscu, 
awansując tym samym o 59 pozycji. Natomiast w klasyfikacji wojewódzkiej uplasowaliśmy się na 8. 
pozycji, wyprzedzając wiele bibliotek miejskich.  
- Wziął udział w spotkaniu mikołajkowym w Gryźlinach, natomiast Sekretarz gminy w tym czasie 
reprezentowała Wójta podczas debaty poświęconej bezpieczeństwu na terenie Gminy Nowe 
Miasto Lubawskie, współorganizowanej z Komendą Powiatową Policji w Nowym Mieście 
Lubawskim. 
11.12.2017 
- Spotkał się z przedstawicielem Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa w sprawie planowanego 
remontu budynku „pałacu” w Gwiździnach.  
- Spotkał się z przedstawicielem Przedsiębiorstwa Drogowo-Budowlanego w celu dokonania 
ustaleń dotyczących budowy odcinka drogi Tylice - Gwiździny. 
- Spotkał się z przedstawicielem firmy Termator w sprawie uruchomienia nowej kotłowni w 
Mszanowie.  
- Podpisał akt notarialny na sprzedaż działek rolnych położonych w miejscowości Gryźliny, dz. 
141/4, 141/5 łącznej pow. 5,4484 ha. 
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12.12.2017 
- Wziął udział w Meetingu samorządowym organizowanym w ramach projektu „Standardy obsługi 
inwestora w samorządzie". 
- Na zaproszenie Marszałka Województwa Warmińsko-Mazurskiego wziął udziału w debacie 
dotyczącej zmian w ordynacji wyborczej. 
- Kierownik Referatu Oświaty wręczyła nagrody w imieniu Wójta uczestnikom Gminnego Konkursu 
matematycznego  klas I-III, organizowanego w Szkole Podstawowej im. ks. Kazimierza 
Wróblewskiego w Gwiździnach. 
13.12.2017 
- Pan Wójt spotkał się z Prezesem Zakładu Usług Komunalnych, księgowym, radcą prawnym i 
pracownikiem ZUK w celu omówienia możliwości realizacji projektu dotyczącego wprowadzenia 
elektronicznych odczytów wodomierzy. 
- Spotkał się również z przedstawicielami firmy Energa Oświetlenie. 
- Uczestniczył w negocjacjach dotyczących obsługi bankowej. 
- Spotkał się z mieszkańcami Lekart, w celu omówienia sprawy przebudowy drogi. 
- Wziął udział w uroczystym otwarciu drogi w Bagnie. 
14.12.2017 
- Pan Wójt zawarł akt notarialny z PKP S.A. w  sprawie nabycia prawa użytkowania wieczystego 
dz. nr 18/14 położonej w Bratianie pow. 0,2753 ha - kupno za cenę ustaloną w przetargu 26.500 zł. 
- Wziął udział w Zgromadzeniu Związku Gmin Warmińsko-Mazurskich, a Sekretarz gminy w tym 
czasie reprezentowała Wójta podczas spotkania opłatkowego zorganizowanego przez organizacje 
pozarządowe w Jamielniku. 
15.12.2017 
- Przewodniczył posiedzeniu Zarządu Miejsko-Gminnego Związku Ochotniczych Straży Pożarnych 
w Skarlinie. 
18.12.2017 
- Spotkał się z Prezesem Zakładu Usług Komunalnych, księgowym i pracownikiem ZUK w 
obecności Sekretarza Gminy, w celu kontynuacji rozmów dotyczących projektu elektronicznych 
odczytów wodomierzy. 
- Spotkał się z przedstawicielami Przedsiębiorstwa Drogowo-Budowlanego w celu omówienia 
realizacji inwestycji drogowej Tylice - Gwiździny. 
- Spotkał się z pracownikami urzędu i jednostek organizacyjnych gminy na spotkaniu świąteczno-
noworocznym. 
19.12.2017 
- Wziął udział w spotkaniu opłatkowym zorganizowanym przez Zarząd Nowomiejskiego Koła 
Polskiego Związku Niewidomych, a dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej reprezentowała Wójta 
podczas spotkania wigilijnego zorganizowanego przez Warsztaty Terapii Zajęciowej. 
- Wziął udział w spotkaniu podsumowującym działalność Klubu Seniorów Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie w 2017 roku.  
20.12.2017 
- Wziął udział w posiedzeniu Rady Powiatowej Warmińsko-Mazurskiej Izby Rolniczej. 
- Jako gospodarz wziął udział w Wigilii Dla Samotnych, zorganizowanej w Zespole Szkół im. Rodu 
Działyńskich w Bratianie. 
21.12.2017 
- Pan Wójt spotkał się z Kierownikiem Rejonu Dróg Wojewódzkich w Nidzicy w sprawie budowy 
odcinka drogi Tylice-Gwiździny. 
- Pan Wójt zawarł dwie umowy w formie Aktu Notarialnego dla nieodpłatnego przejęcia 
nieruchomości od Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa - działek drogowych nr 244/9, 256/6, 
266/9 obręb Nawra i nr 975 obręb Bratian, a także działek nr 256/1, 256/2, 256/3, 256/4, 256/5 
położonych w obrębie geodezyjnym Nawra wraz z nieruchomością zabudowaną budynkiem 
mieszkalnym wielorodzinnym Nawra 44. 
22.12.2017 
- Spotkał się z mieszkańcami przysiółka Bagno Szaleniec, którym w ramach pomocy socjalnej 
gmina zapewniła bieżącą wodę.  
- Wziął udział w spotkaniu opłatkowym zorganizowanym dla pracowników Zakładu Usług 
Komunalnych. 
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27.12.2017 
- Podpisał akt notarialny na sprzedaż lokalu mieszkalnego nr 8/1 położonego w miejscowości 
Bagno o powierzchni użytkowej 54,00 m2 wraz z pomieszczeniem przynależnym w budynku 
gospodarczym o pow. 14,60 m2. 
- Podpisał umowę na obsługę bankową. 
 
Ponadto w zakresie bieżącej działalności wójt i urzędnicy podejmowali następujące działania: 
W okresie od 28 listopada do 27 grudnia br. wykonano następujące prace związane z drogami: 
- utwardzono destruktem drogi gminne w Bratianie  i Chroślu  (340 ton), 
- utwardzono kruszywem drogi gminne na odcinku Lekarty – Gryźliny oraz w Pacółtowie, 
Jamielniku, Chroślu, Gryźlinach, Nawrze (łącznie 950 ton), 
- ustawiono płoty przeciwśnieżne przy drogach gminnych, 
- rozwieziono mieszankę piasku z solą,  
- wycięto zakrzaczenia, 
- udrożniono rów przydrożny przy drodze gminnej Mszanowo – Pacółtowo, 
- oczyszczono studzienki kanalizacji deszczowej w Bratianie, Kaczku, Jamielniku i Gryźlinach. 

 
Przeprowadzono zamówienia publiczne do 30 tys. euro na:  
- Dostawę ekogroszku do Świetlicy Wiejskiej w Gwiździnach w roku 2018, 
- Dostawę oleju opałowego, lekkiego na potrzeby Gminy Nowe Miasto Lubawskie, 
- Opracowanie dokumentacji w celu utworzenia Punktu Potwierdzania Profili Zaufanych w ramach 
projektu pn. „Rozwój elektronicznej administracji w gminie wiejskiej Nowe Miasto Lubawskie” – 
postępowanie unieważniono. 
Przeprowadzono zamówienia publiczne powyżej 30 tys. euro na Budowę ścieżki rowerowej 
Bratian-Iława – Etap I Bratian-Radomno – przetarg unieważniono. 

W Gminie Nowe Miasto Lubawskie według stanu na koniec listopada 2017 r. było 246 
zarejestrowanych osób bezrobotnych (w tym 165 kobiet), czyli o 13 osób mniej niż według stanu 
na koniec października 2017 r. 

Dokonano odbioru końcowego robót przebudowy gminnej sieci wodociągowej przy ulicy 
Klasztornej w Nowym Mieście Lubawskim - PVC o średnicy 160 mm długości 59,60 mb. Całkowita 
wartość zadania wyniosła prawie 6,5 tys. zł brutto. 

Dokonano odbioru końcowego robót inwestycji dotyczącej budowy sieci wodociągowej w 
miejscowości Tylice - PVC o średnicy 110 mm, długości 63,00 mb. Całkowita wartość zadania to 
prawie 11 tys. zł brutto. 

Dokonano odbioru końcowego robót inwestycji związanej z budową sieci wodociągowej w 
miejscowości Bratian i Mszanowo - PVC o średnicy 110 mm i długości 349,00 mb. Całkowita 
wartość zadania to prawie 43 tys. zł brutto.  

W dniu 5 stycznia 2018 roku, w piątek o godzinie 13 rozpocznie się spotkanie noworoczne, 
podczas którego dokonamy podsumowania działalności Gminy w 2017 roku. Serdecznie 
zapraszam wszystkich Radnych i Sołtysów. 
 

Zarządzenia wydane w okresie od 28 listopada do 28 grudnia 2017r.     
- W dniu 28 listopada wydano zarządzenie w sprawie zmiany planu finansowego Urzędu Gminy 
Nowe Miasto Lubawskie na 2017 rok oraz zmiany planu finansowego zadań z zakresu 
administracji rządowej oraz innych zadań zleconych Gminie Nowe Miasto Lubawskie odrębnymi 
ustawami na 2017 rok. 
W dniu 30 listopada wydano następujące zarządzenia: 
- w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy na 2017 rok, 
- w  sprawie zmiany planu finansowego urzędu Gminy Nowe Miasto Lubawskie na 2017 rok oraz 
zmiany planu finansowego zadań z zakresu administracji rządowej oraz innych zadań zleconych 
Gminie Nowe Miasto Lubawskie odrębnymi ustawami na 2017 rok. 
W dniu 5 grudnia wydano następujące zarządzenia: 
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- w sprawie nabycia nieruchomości oznaczonej działką  ewidencyjną 18/4, położonej w obrębie  
geodezyjnym Bratian, Gmina Nowe Miasto Lubawskie, 
- w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy na 2017 rok, 
-  w  sprawie zmiany planu finansowego urzędu Gminy Nowe Miasto Lubawskie na 2017 rok oraz 
zmiany planu finansowego zadań z zakresu administracji rządowej oraz innych zadań zleconych 
Gminie Nowe Miasto Lubawskie odrębnymi ustawami na 2017 rok, 
W dniu 14 grudnia wydano zarządzenie w sprawie zmiany Regulaminu wynagradzania 
pracowników Urzędu Gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
W dniu 15 grudnia wydano następujące zarządzenia: 
- w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy na  2017 rok, 
- w  sprawie zmiany planu finansowego urzędu Gminy Nowe Miasto Lubawskie na 2017 rok oraz 
zmiany planu finansowego zadań z zakresu administracji rządowej oraz innych zadań zleconych 
Gminie Nowe Miasto Lubawskie odrębnymi ustawami na 2017 rok, 
W dniu 18 grudnia wydano następujące zarządzenia: 
-  w sprawie zmiany Regulaminu Pracy Urzędu Gminy Nowe Miasto Lubawskie, 
-  w sprawie zmiany Regulaminu Organizacyjnego Urzędu Gminy Nowe Miasto Lubawskie, 
W dniu 27 grudnia wydano zarządzenie w sprawie wprowadzenia „Planu ochrony informacji 
niejawnych w Urzędzie Gminy Nowe Miasto Lubawskie”. 
 
Przewodniczący Rady odczytał pismo z Ministerstwa Rozwoju Podsekretarza Stanu z dnia 14 
grudnia 2017r. w sprawie stanowiska Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie dotyczącego 
uruchomienia Programu Współpracy Transgranicznej Polska-Rosja 2014-2020. 
 
Ad 5 
Zapytania i wnioski. 
Wiceprzewodnicząca Rady Gniny Edyta Gorzka podziękowała Panu Wójtowi za podłączenie 1. 
rodziny na Szaleńcu w Bagnie do zbiorowej sieci wodociągowej. Do zrealizowania tego 
przedsięwzięcia przyczyniła się Pani sołtys i Pan radny Krzysztof Dembiński, za co im 
podziękowała. Ufundowali również dla tej rodziny paczkę na święta. W imieniu obdarowanych 
bardzo podziękowała osobom zaangażowanym. 
Wiceprzewodnicząca Rady prosiła o interwencję w sprawie naprawy instalacji elektrycznej w 
świetlicy w Gryźlinach. Nadal jeden grzejnik nie działa. Gniazdo spaliło się. Od 4 miesięcy nie 
można doprosić się, aby wykonawca naprawił mimo, iż wcześniej wziął za to 9 000 zł.  
Drugi problem to dziura w chodniku na przystanku. Przystanek jest nowy i chodnik też. Prace 
ostatnio wykonywane pozostawiają dużo do życzenia. Prosiła o ponaglenie firmy, która 
wykonywała te prace. 

 
Radny Mirosław Dajos zapytał Pana Wójta jakie decyzje zapadły w sprawie przepustu 
znajdującego się na ul. Jana Pawła II. Woda z odstojników przelewa się na gminne pole. Pan 
radny zgłosił uszkodzenie pokrywy żeliwnej studzienki na nowej drodze. Szkody dokonała firma, 
która stawiała słup energetyczny. Są na to świadkowie.  
 
Sołtys wsi Gwiździny Ireneusz Dąbrowski wnioskował o zasypanie dziur na drodze koło boiska. 
Wiadomo, że tam będzie nowa nawierzchnia, ale samochody nie mogą się wyminąć. 
Pan sołtys wnioskował także o postawienie znaku „zakazu zatrzymywania” na odcinku od 
skrzyżowania do Gospodarstwa „Eden”.  
 
Radny Zdzisław Domżalski proponował, aby postawić tam znak „zakaz postoju”.  
 
Radny Marek Miecznikowski – mimo nawiezienia 300 ton tłucznia na drogi w Chroślu ich stan jest 
katastroficzny. Dla zlikwidowania zastojów wody na drogach po równaniu jesiennym, w poprzek 
drogi wykopano rowki i przejeżdżając przez nie, samochody ulegają uszkodzeniom. Co miało 
miejsce już kilka razy. Mieszkający tam rolnik kilka razy dziennie pokonuje ten odcinek m.in. 
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dowożąc dzieci do szkoły, też uszkodził samochody. Tylko dwie drogi w Chroślu są dobre, ale 
naprawiono je tłuczniem z torowiska. Radny nadmienił, że po równaniu woda z drogi została 
spuszczona na jego pole tworząc bagno na powierzchni około 20 arów. Tak nie można robić. 
Mamy 4 kierowników drogowców, niech myślą. Powinno się kopać rowy przydrożne, a nie 
spuszczać wodę na pole rolników.  
Radny Miecznikowski zgłosił również, że dach w świetlicy w Chroślu przecieka i jest problem z 
instalacją elektryczną. Opiekun chyba zgłaszał.  
Radny stwierdził, że dobrze wykonano przepust przy drodze powiatowej, ale teraz niezbędna jest 
naprawa przepustu w Radomnie przed wjazdem do wsi za strugą.  
Zgłosił także, że lampa przy domu nr 18 nadal miga.  
 
Sołtys Edward Namsołek w nawiązaniu do wniosku Pani radnej Gorzki, nadmienił, że od 5 
miesięcy zgłaszał do Kierownika Referatu Inwestycji sprawę gniazda spalonego w świetlicy. 
Natomiast sprawę wiaty i zapadniętej kostki zgłaszał 2 miesiące temu. Nie ma żadnego odzewu.  
 
Sołtys Kazimierz Domżalski zgłosił do naprawy drogę Nowy Dwór – Mikołajki, która na odcinku w 
granicach Gminy Kurzętnik został wyasfaltowana, natomiast odcinek znajdujący się w naszej 
Gminie nie jest zrobiony. Jest wiele dziur, które uniemożliwiają przejazd. Z drogi korzysta wiele 
osób.  
 
Przewodniczący Rady przyłączył się do wniosku sołtysa Kazimierza Domżalskiego. Wtedy była 
mowa, że niewielu mieszkańców z niej korzysta, a jest odwrotnie. Na tym odcinku nie są dziury, 
ale wyrwy.  
 
Sołtys Grażyna Bąkowska poinformowała, że w Bagnie chodnik został źle wykonany, zapada się. 
Pani sołtys zgłosiła także sprawę oświetlenia boiska sportowego we wsi. Jest prowizoryczne. 
Kilkanaście razy byłam w Urzędzie i dzwoniłam. Mówiono mi, że wszystko jest ustalone, a na dzień 
dzisiejszy nic nie wiadomo.  
 
Wiceprzewodnicząca stwierdziła, że po dwóch miesiącach zaczęło odchodzić całe obrzeże 
chodnika. Teraz zapada się cały.  Sprawa oświetlenia trwa 3 lata. Z funduszu sołeckiego 
przeznaczono na to 17 000 zł. Miało być oświetlenie i 1 lampa. Od 3 lat energetyka nie potrafi 
wywiązać się ze swojego zobowiązania.  
 
Radna Powiatu Nowomiejskiego Barbara Grzywacz zapytała na jakim etapie jest plan budowy 
drogi od ul. Kościelnej w stronę Lekart, w kierunku cmentarza. Wielokrotnie wnioskowaliśmy o 
budowę tej drogi chociaż na odcinku do posesji, gdzie mieszkają rodziny z małymi dziećmi. Wiem, 
że miała być budowana przy znacznym udziale finansowym Lasów Państwowych. Jakie są losy tej 
inwestycji. Droga prowadzi do cmentarza i korzysta z niej wiele osób przyjezdnych. Jest w bardzo 
złym stanie, co źle wpływa na wizerunek Gminy.  
 
Przewodniczący Rady Gminy wnioskował, aby z Urzędu  wysłać pismo do dzierżawcy gruntów na 
Pręgowni w Nawrze o przedsądowe polubowne naprawienie drogi w terminie 30 dni.  Grunty są 
wystawione do sprzedaży, może zmienić się ich użytkownik i nie będzie komu drogi naprawić. 
Naprawić kamieniem polnym, aby rolnik nie miał dużych kosztów. W uzasadnieniu pisma postawić   
wniosek, iż osobie prywatnej nie wolno ingerować w nawierzchnię drogi. Są świadkowie, że nawet 
50-70 cm zbierał naszego kruszywa zakupionego z funduszu sołeckiego, aby tylko osie od tirów 
nie garnęły, a potem wrzucił z powrotem z błotem. 
 
Radna Powiatu Barbara Grzywacz w imieniu mieszkańców ul. Kasztanowej podziękowała Panu 
Wójtowi i Radzie Gminy za wykonaną inwestycję budowy ul. Kasztanowej.  
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Wiceprzewodnicząca Rady Gminy – kilkakrotnie już rozmawialiśmy o tym, że musimy coś zrobić z 
rolnikami, którzy ewidentnie specjalnie niszczą nasze drogi. To są ciągle ci sami rolnicy. Wczoraj 
nawoziliśmy na drogę do Gryźlin, bo ludzie zwyczajnie topili się. Nie mogli wyjechać, a okazuje się, 
że jeden rolnik zawraca na drodze, zaoruje drogę i robi to pobliski mieszkaniec. Mieszkańcy skarżą 
się, że tak dalej być nie może. Tak samo dzieje się na Szaleńcu, gdzie jeden z rolników przeorał 
drogę. Ciężkim sprzętem uszkadzają nasze drogi. Tak nie może być.  
 
Ad 6 
Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Nowe 
Miasto Lubawskie na lata 2017 – 2034. 
 
W związku z omówieniem projektu uchwały na wspólnym posiedzeniu Komisji, Przewodniczący 
Rady zapytał, czy są pytania do projektu. 
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały. 
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXXVI/280/2017 w sprawie 
dokonania zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej   na lata 2017-2034. Uchwała stanowi 
załącznik nr 4 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 7 
Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy Nowe Miasto Lubawskie na rok 
2017. 
 
Projekt uchwały został omówiony na posiedzeniu wspólnym Komisji, pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały.  
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXXVI/281/2017 w sprawie 
dokonania zmian w bud żecie Gminy na 2017 rok. Uchwała stanowi załącznik nr 5 do 
niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 8 
Podjęcie uchwały w sprawie  uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie na lata 2018 – 2034. 
 
Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Edyta Gorzka odczytała uchwałę Nr RIO.VIII-0120-739/17 
Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Olsztynie z dnia 4 grudnia 2017r. w 
sprawie opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy Nowe Miasto Lubawskie projekcie Wieloletniej 
Prognozy Finansowej na lata 2018-2034. Opinia stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu.  
 
Projekt uchwały został omówiony na posiedzeniu wspólnym Komisji, pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały.  
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXXVI/282/2017 w sprawie  
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy N owe Miasto Lubawskie na lata 2018 – 
2034. Uchwała stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 9  
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Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Nowe Miasto Lubawskie na rok 2018. 
 
Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Edyta Gorzka odczytała uchwałę Nr RIO.VIII-0120-738/17 
Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Olsztynie z dnia 4 grudnia 2017r. w 
sprawie opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy Nowe Miasto Lubawskie projekcie uchwały 
budżetowej na 2018 rok. Opinia stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu.  
 
W związku z tym, że projekt budżetu był omawiany na posiedzeniach wspólnych Komisji, 
Przewodniczący zapytał, czy są pytania.  
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały.  
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXXVI/283/2017 w sprawie  
uchwalenia bud żetu Gminy Nowe Miasto Lubawskie na rok 2018. 
Uchwała stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 10 
Podjęcie uchwały w sprawie Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych na 2018 rok 
 
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu wspólnym Komisji, Przewodniczący 
zapytał, czy są pytania. Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały.  
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXXVI/284/2017 w sprawie   
Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwi ązywania Problemów Alkoholowych na 2018 rok. 
Uchwała stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 11 
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Programu Przeciwdziałania Narkomanii dla Gminy Nowe 
Miasto Lubawskie na lata 2016-2018. 
 
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu wspólnym Komisji, Przewodniczący 
zapytał, czy są pytania. Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały.  
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXXVI/285/2017 w sprawie   
zmiany Programu Przeciwdziałania Narkomanii dla Gmi ny Nowe Miasto Lubawskie na lata 
2016-2018. 
Uchwała stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 12 
Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia zasad korzystania z obiektów sportowych Gminy Nowe 
Miasto Lubawskie  oraz upoważnienia Wójta Gminy do ustalenia wysokości opłat za korzystanie 
z tych obiektów. 
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu Komisji, Przewodniczący zapytał czy 
są pytania dotyczące projektu uchwały. Pytań nie zgłoszono. 
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Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXXVI/286/2017 w sprawie   
sprawie ustalenia zasad korzystania z obiektów spor towych Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie  oraz upowa żnienia Wójta Gminy do ustalenia wysoko ści opłat za korzystanie 
z tych obiektów. 
Uchwała stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 13 
Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
gminy Nowe Miasto Lubawskie w obrębie geodezyjnym Gryźliny. 
 
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu Komisji, Przewodniczący zapytał czy 
są pytania dotyczące projektu uchwały. Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXXVI/287/2017 w sprawie   
uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przes trzennego gminy Nowe Miasto 
Lubawskie w obr ębie geodezyjnym Gry źliny. 
Uchwała stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad  14 
Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
gminy Nowe Miasto Lubawskie w obrębie geodezyjnym Skarlin. 
 
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu Komisji, Przewodniczący zapytał czy 
są pytania dotyczące projektu uchwały. Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXXVI/288/2017 w sprawie   
uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przes trzennego gminy Nowe Miasto 
Lubawskie w obr ębie geodezyjnym Skarlin. 
Uchwała stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 15 
Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
gminy Nowe Miasto Lubawskie w obrębie geodezyjnym Radomno. 
 
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu Komisji, Przewodniczący zapytał czy 
są pytania dotyczące projektu uchwały. Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXXVI/289/2017 w sprawie 
uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przes trzennego gminy Nowe Miasto 
Lubawskie w obr ębie geodezyjnym Radomno. 
Uchwała stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
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Ad 16 
Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
gminy Nowe Miasto Lubawskie w obrębie geodezyjnym Pacółtowo. 
 
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu Komisji, Przewodniczący zapytał czy 
są pytania dotyczące projektu uchwały. Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXXVI/290/2017 w sprawie  
uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przes trzennego gminy Nowe Miasto 
Lubawskie w obr ębie geodezyjnym Pacółtowo. 
Uchwała stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 17 
Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku 
budżetowego 2017. 

 
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu Komisji, Przewodniczący zapytał czy 
są pytania dotyczące projektu uchwały. Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXXVI/291/2017 w sprawie  
ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasaj ą z upływem roku bud żetowego 2017.  

Uchwała stanowi załącznik nr 17 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 18 
Odpowiedzi na zapytania i wnioski. 
 
Uzupełnienie odpowiedzi na zapytania i wnioski złożone na Sesji w dniu  28.11.2017r.: 

W związku z wnioskiem radnego Mirosława Dajosa o wykonanie odpływu i zabezpieczenie 
zastoiska wody na drodze Jamielnik – Gryźliny, pracownicy gminy byli na miejscu, dokonano 
pierwszej próby udrożnienia starego rurociągu melioracyjnego w celu odprowadzenia wody z pól i 
rowów przydrożnych. Działanie to nie przyniosło rezultatu. Dalsze prace w celu udrożnienia 
fragmentu kolektora od ostatniej studni do wylotu zostaną podjęte gdy warunki pogodowe 
umożliwią wjazd ciężkiego sprzętu. Dodatkowo w celu zapewnienia bezpieczeństwa. zostały 
ustawione barierki w okolicy przepustu (typ olsztyński 6 szt.).  

Radna Edyta Gorzka wnioskowała o montaż lampy na przysiółku Szaleniec.  
Odp.: Wniosek jest w trakcie rozpatrywania. 

Sołtys Ewa Makowska wnioskowała o naprawę dachu świetlicy wiejskiej w Tylicach.  
Odp.: Naprawa dachów w Świetlicach wiejskich została zlecona. Naprawy będą realizowane 
według następującej kolejności: Tylice, Chrośle i Skarlin. W pierwszej kolejności musieliśmy jednak 
zabezpieczyć dachy szkół w Radomnie i Jamielniku. 

Radny Zbigniew Podwojewski wnioskował o nawiezienie kruszywa na ulicę Cichą w 
Bratianie. 
Odp.: Ze względu na zastoiska wody, zostały przeprowadzone prace związane z odprowadzeniem 
wody z drogi (wpusty w poboczu), zastoiska zostały zlikwidowane. 
 

Radny Krzysztof Dembiński wnioskował o trwałą naprawę ul. Krętej w Bratianie.  
Odp.: W tej sprawie mieszkańcy otrzymali odpowiedź, że w 2018 r. droga nie jest przewidziana do 
realizacji,  Wójt nie wyklucza realizacji w kolejnych latach. 
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Radna Barbara Giziewska pytała o rozstrzygnięcie konkursu na dofinansowanie drogi 
powiatowej Nowy Dwór Bratiański – Lekarty – Skarlin. 
Odp.: Po uwzględnieniu odwołania powiatu, znalazł się on na liście wnioskodawców którzy 
otrzymają dofinansowanie.  

Sołtys Barbara Wolf wnioskowała o naprawę dróg gminnych w sołectwie Jamielnik. 
Odp.: Warunki atmosferyczne nie pozwoliły wykonać całości zaplanowanych prac remontowych na 
terenie Jamielnika. W dniu 14.12.2017 o 7:00 sprzęt został zadysponowany do równania dróg 
osiedlowych w Jamielniku (2 xJCB + wał), z uwagi na opady śniegu w tym dniu dyspozycja została 
cofnięta. Kolejna próba zostanie podjęta w momencie poprawy warunków pogodowych. 

Sołtys Barbara Wolf wnioskowała o montaż znaku z nazwą ulicy Kardynała Wyszyńskiego.  
Odp.: Wniosek zrealizowano częściowo. 

Sołtys Wolf wnioskowała również o wymianę pokrywy szamba na świetlicy wiejskiej w 
Jamielniku. 
Odp.: Prezes Zakładu Usług Komunalnych zobowiązał się wymienić pokrywę na początku 
przyszłego roku. 

Radna Anna Dymowska wnioskowała o naprawę ul. Królowej Jadwigi w Jamielniku.  
Odp.: Droga ta była już remontowana jesienią. Poprawki nie zostały wykonane ze względu na 
niesprzyjające warunki pogodowe.  

Sołtys Ryszard Pruchniewski wnioskował o montaż jednej lampy na drodze w kierunku 
świetlicy. Odp.: Wniosek zlecono do realizacji. 

Radny Przemysław Kotewicz wnioskował o likwidację miejsc nieprzejezdnych miejsc na 
drogach gminnych. 
Odp.: Wniosek jest realizowany tylko w wyjątkowych przypadkach. Kompleksowo będzie 
realizowany, gdy pozwolą na to warunki pogodowe.  
 Radny Karol Jakubowski pytał o możliwość uzyskania odszkodowania za zalane pola 
uprawne.  
Odp.: Zgodnie z zarządzeniem wojewody rolnicy mogą wnioskować o oszacowanie strat w 
uprawach rolnych spowodowanych przez: suszę, powódź, grad, deszcz nawalny, huragan, piorun, 
ujemne skutki przezimowania, przymrozki wiosenne, obsunięcie się ziemi i lawinę. Jednak zgodnie 
z ustawą prawo wodne  Właścicielowi gruntów zalanych podczas powodzi nie przysługuje z tego 
tytułu odszkodowanie od właściciela wody. Właścicielowi gruntów zalanych podczas powodzi 
może przysługiwać odszkodowanie jeżeli powódź nastąpiła w wyniku nieprzestrzegania przepisów 
ustawy przez właściciela wody lub właściciela urządzenia wodnego. Właściciel gruntów może 
dochodzić swoich praw na drodze postępowania cywilnego. Dla roszczeń ustalono krótki, dwuletni 
termin przedawnienia. Istotne, że jest on liczony od momentu, gdy poszkodowany dowiedział się o 
zalaniu gruntu podczas powodzi, albo o trwałym, naturalnym zajęciu gruntu przez wodę. 
 Jeżeli śródlądowa woda powierzchniowa płynąca lub wody morza terytorialnego albo morskie 
wody wewnętrzne zajmą trwale, w sposób naturalny, grunt niestanowiący własności właściciela 
wody, grunt ten staje się własnością właściciela wody. W przypadku, takim dotychczasowemu 
właścicielowi gruntu przysługuje odszkodowanie od właściciela wody na warunkach określonych w 
ustawie prawo wodne.  

Radny Krzysztof Dembiński wnioskował o naprawę chodnika na ul. Grunwaldzkiej. 
Odp.: W ocenie pracowników Referatu Drogownictwa należałoby zaplanować w budżecie 
przełożenie całego odcinka chodnika. Miejscowa naprawa będzie możliwa w przyszłym roku. 

Radny Zbigniew Wiśniewski pytał, czy dzierżawca nieruchomości w Nawrze-Pręgowni 
dokona naprawy drogi. Odp.: Do dzierżawcy zostało skierowane pismo z wezwaniem o 
naprawienie drogi (zniszczona przy akcji zbioru buraka cukrowego). Do chwili obecnej nie 
otrzymaliśmy odpowiedzi w tej sprawie. 
  

Odpowiedzi na zapytania zgłoszone na dzisiejszej sesji: 
- radnej Edycie Gorzka w sprawie nie działającego gniazdka w instalacji elektrycznej w świetlicy 
wiejskiej, niedawno remontowanej z funduszu sołeckiego, Pan Wójt poprosił Pana Bieleckiego 
Kierownika Referatu Inwestycji o udzielenie odpowiedzi.  
Pan Bielecki odpowiedział, że po zgłoszeniu usterki zgłosił ten fakt wykonawcy i obiecał, że 
wykona. Ja nie jeżdżę i nie sprawdzam, a Państwo zgłaszacie tylko na sesjach i wtedy dowiaduję 
się, że coś nie zostało wykonane. 
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Radna Edyta Gorzka – zgłaszał sołtys, nie na sesji.   
 
Kierownik Stanisław Bielecki – w kalendarzu zapisuję kto i kiedy zgłasza i staram się od razu 
reagować. Jeżeli zgłoszona usterka nie została zlikwidowana, to powinno się zgłosić o tym, a nie 
po miesiącu czy dwóch na sesji. Dziurę w chodniku zgłosiłem wykonawcy, ale nie jeżdżę 
sprawdzać w teren, bo to niemożliwe. 
Wójt kontynuował odpowiedzi: 
- Druga sprawa zgłoszona przez radną Edytę Gorzka dotyczy dziury w placu  pod wiatą 
przystankową w Gryźlinach. Wójt odpowiedział, że obydwie usterki zostaną wykonane najpóźniej 
w styczniu przyszłego roku.  
Pan Wójt odpowiedział w sprawie krytyki o niewłaściwym nadzorze ze strony Gminy. Wnioskuję, 
że niewłaściwie funkcjonuje komunikacja. Proszę też pamiętać, że sięgamy po najtańszych 
wykonawców na rynku i w ślad za tym nie idzie odpowiednia jakość. Aczkolwiek firma, która 
wykonywała te prace to dobra jakość. Pan Wójt uważa, że przyczyną zapadnięcia pod wiatą było 
usunięcie drzew. W tym roku był problem z wykonawcami do mniejszych prac. Stąd opóźnienia i 
trudności.  
- Panu  radnemu Mirosławowi Dajosowi w sprawie odpływu i przepustu na drodze Jamielnik – 
Gryźliny Pan Wójt odpowiedział, że jak wcześniej wspomniał wiosną musi tam wjechać ciężki 
sprzęt. W tej chwili teren jest zalany. Trzeba odkopać i sprawdzić gdzie jest niedrożny.  
- W sprawie uszkodzonej pokrywy żeliwnej, o czym zgłosił radny Dajos, Pan Wójt odpowiedział, że 
zobowiąże sprawcę szkody do naprawy.  
- Panu sołtysowi Ireneuszowi Dąbrowskiemu w sprawie zasypania dziur na drodze przy boisku, 
Pan Wójt odpowiedział, że sprawdzi, ale nie wiadomo czy wniosek będzie zrealizowany dlatego, 
że w przyszłym roku na tym odcinku będzie budowana droga. Nie chcielibyśmy ponosić kosztów 
na kilka miesięcy. Nie wiemy na ile problem jest dotkliwy dla mieszkańców. Droga ma 5 m 
szerokości zgodnie z normą, więc zwykłe samochody swobodnie mijają się. Na pobocze zjeżdżają 
z pewnością ciężkie pojazdy.  
 
Radny Zdzisław Domżalski wyjaśnił, że w jednym miejscu przy wyjeździe na powiatową drogę. 
 
Wójt odpowiedział, że być może tam usypiemy, bo nie jest celowe ponosić koszty. Naszym celem 
jest wiosną wejść w realizację budowy tej drogi. Mogę zadeklarować niewielkie naprawy.  
 
- W sprawie postawienia znaku „zakaz postoju” odpowiedział, że  przekaże do Referatu 
Drogownictwa, bo w ramach budowy drogi będzie też nowe oznakowanie i  żeby uwzględniono 
dodatkowo ten ”zakaz postoju”.   
- radnemu Markowi Miecznikowskiemu w sprawie potrzeb w zakresie remontów dróg gruntowych 
w Chroślu. Z uwagi na deszcze są problemy z utrzymaniem bieżącym dróg gruntowych. 
Monitorujemy sytuację na bieżąco i miejsca nieprzejezdne likwidujemy. W tych warunkach tylko to 
można zrobić. Sprawa naprawy dachu czeka w kolejce. Natomiast o problem z instalacją trzeba 
dopytać zarządcy świetlicy. Problem usuniemy. Pan Wójt apelował do zarządców świetlic o 
rozwiązywanie drobnych problemów we własnym zakresie i przedkładanie faktur Gminie.  
Pan radny Miecznikowski wnioskował również o wykonanie przepustu na drodze powiatowej w 
Radomnie za strugą, za mostkiem, przed pierwszymi blokami. Przepust jest elementem pasa 
drogowego i przekażemy według właściwości do powiatu.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – nie wydaje mi się, że pod drogą powiatową, raczej na zjeździe 
wykonać przepust, który będzie wodę z rowu odbierał na łąkę i do strugi. 
 
Wójt podziękował za doprecyzowanie sprawy, ale przepust jest elementem pasa drogowego i 
przekażemy według właściwości do powiatu.  
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- W sprawie nie działającej lampy przy posesji nr 18 Pan Wójt odpowiedział, że usterki oświetlenia 
były niwelowane i nie wiadomo dlaczego została pominięta. 
 
- Pan sołtys Kazimierz Domżalski  wnioskował o trwałą budowę czy remont drogi Mikołajki- Nawra. 
Wskazane było, że Kurzętnik w granicach swojej gminy wykonał. Temat był kilkakrotnie omawiany 
na komisjach. Nigdy nie mówiliśmy, że tą drogą  nie jeżdżą nasi mieszkańcy, że nie mieszkają przy 
tej drodze nasi mieszkańcy. Jest ona uczęszczana również przez naszych mieszkańców. Zawsze 
rozpatrujemy, które w pierwszej kolejności realizujemy. Jest ona użytkowana również przez 
naszych mieszkańców.  Ale zawsze przeważał argument, że w pierwszej kolejności budujemy 
drogi, gdzie ci mieszkańcy są. Pytanie do Pana sołtysa, czy w pierwszej kolejności droga Mikołajki 
– Nawra, czy może  Nowy Dwór w stronę P. Meyki.  , co ważniejsze. 
 
Sołtys Kazimierz Domżalski – takie było zapewnienie Pana Wójta. Pan Wójt wówczas mówił, że 
oni zrobili, my też zrobimy. Byłby cały ciąg komunikacyjny.  
 
Wójt – zawsze trzeba wybierać, co jest pilniejsze. Moje stanowisko w tej kwestii jest niezmienne. 
Na komisjach wypowiedziałem się, że uważam, że owszem ta droga powinna być zrobiona  w 
najbliższych latach, ale nikt nie określał, że w ogóle nie. Nawet użyłem argumentu, że ciągi 
komunikacyjne powinny być spójne. Tym bardziej, że jest to droga przelotowa w kierunku Iławy. Z 
drugiej strony stawialiśmy argumenty, że w tych okolicach nie ma żadnej zabudowy, że ruch 
naszych mieszkańców jest niewielki i mamy ważniejsze drogi osiedlowe i wewnętrzne. Gdzie 
możliwości dofinansowania będą trudne. Jak już wskazywaliśmy, będziemy starali się łączyć z 
kontynuacją budowy drogi z Nawry do Marzęcic.  
 
- Pani sołtys Grażyna Bąkowska zgłosiła, że jest dziura w chodniku przy przystanku w pasie drogi 
powiatowej. Wniosek przekażemy według właściwości do powiatu. Budowę realizował Powiat.  
 
- Pani radna Barbara Grzywacz pytała czy będzie realizowana droga do cmentarza w Jamielniku. 
Jakie są dalsze plany w związku z tym, że był wniosek do Lasów Państwowych o dofinansowanie 
budowy drogi Jamielnik – Lekarty w ramach, której leży odcinek do cmentarza. Pan Wójt 
odpowiedział, że wniosek o dofinansowanie z Nadleśnictwa został rozpatrzony negatywnie. Z tym, 
że była wzmianka, że nie jest to ostateczny kształt budżetu Nadleśnictwa. Wiosną te wnioski będą 
jeszcze rozpatrywane. Na ten moment priorytetem dla Lasów była likwidacja skutków nawałnic 
deszczowych. W przypadku, gdy nie otrzymamy dofinansowania, zabezpieczony wkład własny w 
budżecie na tę drogę i na odcinek w Pustkach będziemy wnioskować o przeznaczenie na budowę 
odcinka do cmentarza i te środki powinny wystarczyć. Będziemy do skutku wnioskować do Lasów 
o te środki.  
 
Radny Mirosław Dajos zapytał, czy Pan Wójt zna precedens, że Lasy Państwowe rzeczywiście 
dofinansowały budowę jakiejś drogi.  
 
Wójt odpowiedział, że jest jeden przypadek gminy. Wcześniej fundusz Lasów na budowę dróg 
samorządowych w partnerstwie Lasów Państwowych i samorządów był realizowany pilotażowo w 
jednym województwie w Polsce,  w województwie podlaskim. My złożyliśmy wniosek na duże 
pieniądze w pierwszym możliwym momencie dla naszego województwa. Wstępne prognozy były 
obiecujące. Niestety stało się tak, że w tym momencie mają likwidować skutki nawałnic. Być może 
to się zmieni. Miejmy nadzieję, że jeszcze zostaną środki na budowę dróg z samorządami.  
 
Radny Mirosław Dajos – chciałbym wierzyć że tak będzie. Ale mam wrażenie, że po prostu  to jest 
manipulacja propagandowa uprawiana przez Lasy Państwowe. Tak jak Pan mówił, jest tylko taka 
jedyna gmina w Polsce i opowiadają bajki jak to będą dofinansowywać. Generalnie powiem tak, że 
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wygląda to taką formę pasożytnictwa. Bo eksploatują drogi gminne znacznie bardziej niż 
ktokolwiek inny, transportując surowiec leśny jak i ciężkie maszyny leśne, które doprowadzają do 
dewastacji dróg. Może nie tak bardzo u nas. Jeszcze bardziej na ścianie wschodniej nie wkładając 
w to literalnie nic i chcą uspokojenia emocji wśród samorządów, bo to budzi bardzo negatywne 
emocje, bo tej współpracy de facto nie ma. Czy celowe jest wchodzenie z nimi w jakiekolwiek 
rozmowy. Ponosimy tylko koszty dokumentacji. 
 
Wójt – deklarowałem niejednokrotnie, że będziemy wykorzystywać każdą możliwość pozyskania 
środków zewnętrznych na budowę dróg. Tu pojawiała się szansa. Monitorujemy to co się dzieje w 
Polsce w tym zakresie. Taka możliwość się pojawiła i złożyliśmy wniosek. Wydatkowaliśmy 
pieniądze na opracowanie dokumentacji projektowej z tym, że trzeba pamiętać o tym, że pierwszy 
kilometr tej drogi od strony Jamielnika i tak musimy zrobić. Jest to odcinek do cmentarza i ściany 
lasu oraz od strony  Lekart właściwie też około kilometra musimy zrobić. Więc korzystnym było 
zrobienie całej dokumentacji. Jeżeli nie będzie dotacji, to z pewnością będziemy realizować tylko w 
mniejszym zakresie i na pewno nie będą to zmarnowane środki. Dlaczego ten odcinek, bo braliśmy 
tę drogę, która spełnia kryteria i ma szanse otrzymać dofinansowanie.  
 
Radna Anna Dymowska podziękowała Panu Pawłowi Oelbergowi za monitorowanie stanu drogi na 
cmentarz przed Wszystkimi Świętymi.  
 
Pan Wójt podziękował za pozytywną uwagę. 
 
- Panu Przewodniczącemu Rady Gminy w sprawie wystosowania pisma z przedsądowym 
wezwaniem sprawcy szkody do naprawy uszkodzonej drogi kruszywem. Tak jak Pan Wójt w 
uzupełnieniu odpowiedzi na wnioski wspomniał, że Gmina pismo z wezwaniem do naprawy szkody 
już wystosowała i do tej pory nie ma odpowiedzi. Na pewno będziemy kontynuować wątek, aby 
działać skutecznie. Tu Państwo radni zgłaszali przykłady niszczenia naszych dróg przez rolników. 
Staramy się interweniować i egzekwować, ale w końcowym etapie stajemy przed dylematem 
zakładać sprawę w sądzie, czy nie. Rolnicy często nie wyrażają chęci naprawy. Wniesienie sprawy 
do sądu wiąże się z wniesieniem opłaty od wartości sporu jak i ekspertyz. Poza tym możliwość 
odwołania się rolnika powoduje, że sprawa może ciągnąć się latami. Dużo sprawnie w tym 
zakresie gmina mogła działać kiedy mieliśmy strażnika gminnego.  
 
Sekretarz poinformowała, że zgłaszaliśmy ten problem policji podczas spotkań. Zdaniem policji 
powinniśmy od razu zgłaszać takie przypadki. Wtedy może od razu zareagować. Mówiła, że takie 
przypadki zgłaszać do niej osobiście, to przekaże dalej.  
 
Wójt – skala problemu jest tak duża, że jeżeli chcielibyśmy karać, to większość rolników 
musielibyśmy ukarać dlatego, że niszczą pas drogowy orząc ziemią do krawędzi asfaltu. Podobny 
problem jest z odprowadzeniem wody. Pan sołtys Miecznikowski zgłaszał zastrzeżenia, że woda z 
dróg gminnych jest odprowadzana często na pole, ale są również odwrotne przypadki. 
Rzeczywiście staramy się chronić nasze drogi, ale możliwości mamy ograniczone. 
  
- Pani sołtys Grażynie Bąkowskiej w sprawie przyłącza energetycznego na boisku w Bagnie, 
Kierownik Referatu Inwestycji odpowiedział, że wykonawca posiada materiały do realizacji, ale 
energetyka nie postawiła skrzynki, o czym dowiedział się dzisiaj. Wykonawca wykonał prowizorkę 
wcześniej w uzgodnieniu z energetyką. Nie ma punktu poboru.  
 
Wiceprzewodnicząca Rady – to jest opieszałość energetyki, żeby jedna sprawa trwała 2 lata.  
 
Kierownik wyjaśnił, że my mamy projekt to jedno. Energetyka ogłasza konkurs na projekt 
postawienia tej skrzynki, potem na wykonawcę tej skrzynki. Dopiero później można przystąpić do 
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podłączenia oświetlenia. Dzisiaj energetyka i wykonawca wyjaśniają kiedy da się to zrobić. 
 
Przewodniczący Rady – zgłaszając problem, nie wiedziałem, że ten Pan na pismo nie 
odpowiedział, to o czymś świadczy i nie wstydzę się tego będąc radnym z Nawry, że on też jest 
rolnikiem tak, jak ja. Nie wolno przyorać drogi, tym bardziej nie wolno zbierać wysypanego 
kruszywa. Wszelkie ekspertyzy, Pan Wójt ma rację to już sądowe, a tutaj ewentualnie jakaś 
wstępna ocena, bo wzywamy przed sądownie z 30 dniowym okresem czasu na naprawę. Radca 
prawny powinien doprecyzować.  
 
Wójt odpowiedział, że takie pismo zostało już wysłane. 
 
Przewodniczący Rady – przedsądowego nie było, a to jest najbardziej skuteczne. To nie chodzi o 
to, że droga jest pozostawiona bez naprawy. Mieszkają tam również mieszkańcy Nawry i w dwóch 
domostwach są to osoby starsze i samotne. Jako radny powiem, że prywatnie ktoś ją popsuł dla 
własnego interesu, a zostaje tam dwoje ludzi starych i samotnych. Trwa to już od jesieni. 
 
Wójt – wszystko się zgadza. Tylko co zrobić, żeby w krótkim czasie wyegzekwować naprawę tej 
drogi.  
 
Wiceprzewodnicząca Rady Edyta Gorzka – może oznaczenie, że jest to pismo „przedsądowe” 
zrobi wrażenie. 
 
Radny Przemysław Kotewicz – czy nie można dokonać wizji lokalnej z udziałem dzielnicowego. 
 
Przewodniczący Rady odpowiedział, że wizja w terenie była z udziałem pracowników Urzędu i 
mieszkańców. Mamy świadków kto zepsuł tę drogę i winowajcę. Prosił, aby w ciągu 7 dni takie 
pismo przed sądowne wystosować do tego pana.  
 
Ad 19 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad, Przewodniczący Rady Gminy Zbigniew Wiśniewski 
zamknął obrady XXXVI Sesji Rady Gminy. 
 
 
 
Sekretarz obrad                                                                   Przewodniczący Rady Gminy  
Marek Miecznikowski                                                                  Zbigniew Wiśniewski 

 


